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 المستخلص
تناول الباحث في هذه الدراسة تمهيداً عن القضاء من حيث إيضاح تعريف القضاء في  

الشرع مع بيان أهمية القضاء وحكمه وشروط من يتولى القضاء ثم لمحة عن أحوال 
ثم أشار الباحث في الفصل . القضاء في الحجاز في عهد العثمانيين قبل فترة البحث

ية في الدولة العثمانية وأثرها على المدينة المنورة وما الأول عن التنظيمات القضائ
كما تناول في الفصل الثاني التشكيلات القضائية في المدينة . يندرج تحتها من تقسيمات

المنورة وما يندرج ضمنها من هيئات قضائية رسمية وعرفية وعرج كذلك 
ا الشرعية والجنائية للاختصاصات القضائية الأساسية للقضاة في المدينة المنورة ومنه

وفي الفصل الثالث . ثم تتطرق في هذا الفصل عن عوائد قضاة المدينة المنورة
واختتم هذه الرسالة . استعرض الباحث دور القضاة في الحياة السياسية والاقتصادية

وأخيراً . بالفصل الرابع موضحاً فيه دور رجال القضاء في الحياة الاجتماعية والعلمية
العديد من النتائج من أبرزها إزالة العديد من الشبهات وتم مناقشة العديد قدم البحث 

من الأفكار التي روجها المؤرخون المستشرقون ضد الدولة العثمانية بما يقيم الحجة 
وأخر دعوانا أن . ويؤكد علاقة القضاء بالشريعة الإسلامية في ظل الدولة العثمانية

 .الحمد لله رب العالمين
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Abstract 
The researcher, in this study, came into a preamble of Judiciary 
concerning explanation of definition of judiciary of Sharia, with 
stating the importance of judiciary, rules and conditions for those 
who take control over judiciary. Then, a glimpse of Judiciary status 
in Hijaz at the Ottoman Era prior to the research. After that, the 
researcher, in the first chapter, referred to the judicial 
organizations in the Ottoman State and their effects on Madina 
Munawara and divisions that resulted. In the second chapter, the 
study talks about the judicial groups in Madina Munawara 
including judicial bodies ( formal   & traditional ), basic judicial 
specialties (Legal   & Criminal) for judges in Madina Munawara, also 
in the same chapter about the revenues of Madinas judges. In the 
third chapter, the study reviewed the role of judges in economic   &
political life. The researcher concluded this study in the fourth 
chapter explaining the role of judiciary in the scientific   & social life. 
Finally, The research introduced many outcomes of which the most 
prominent is removing many suspicions, and discussed many 
thoughts promoted by orientalist historians against the Ottoman 
State in a way that presents excuse and ensures the connection 
between judiciary and Islamic Sharia in that era. Our last 
supplication (Duaa) is praise be to Allah. 

 


